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Kuka on omaishoitaja?

• Hoitaa KOTONA läheistä henkilöä, joka ei 
ilman apua voisi enää asua kodissaan.

• Omaishoitajan ei tarvitse olla hoitoalan 
ammattilainen, vaan hoidettavalle 
läheinen henkilö. Hän voi olla äiti/isä, 
puoliso, aikuinen lapsi, sukulainen, 
ystävä...

• Sopimusomaishoitajaksi kutsutaan 
henkilöä, joka on tehnyt hyvinvointialueen 
kanssa sopimuksen siitä, että hoitaa 
läheistään.



Kuka voi olla hoidettava 
henkilö?

Hoidettava voi olla 
• erityistä tukea tarvitseva lapsi
• vammautunut tai vakavasti sairas aikuinen
• iäkäs henkilö
• Hän tarvitsee NORMAALIA enemmän 

hoitoa! Eli hoito on vaativaa ja sitovaa.
• Omaishoitajan avulla henkilö voi asua 

kotona mahdollisimman pitkään.



Mitä tehtäviä omaishoitaja voi tehdä?



Miksi Suomessa on omaishoidon 
tukijärjestelmä?



Läheisten hoito kotona
• Tavoitteena nykyisin on, että ihmiset asuvat 

omassa kodissaan mahdollisuuksiensa 
mukaan mahdollisimman pitkään. 

• Suomessakin perheenjäsenet auttavat paljon 
esim. ikääntyneitä läheisiään, koska he 
pitävät sitä tärkeänä ja velvollisuutena.

• Suomen laki ei määrää aikuisia ihmisiä 
hoitamaan toisiaan.

• Yhteiskunnalla on lakisääteinen velvollisuus 
huolehtia apua tarvitsevista, jotka eivät pärjää 
yksin.



Omaishoidon tuki
• Omaishoidon tuki on yksi

hyvinvointialueen tukimuoto kotona
asumisen mahdollistamiseksi.

• Lain perusperiaatteena on, että
omaishoito olisi hyvä ja turvallinen
hoitomuoto hoidettavalle.

• Jokaisella hyvinvointialueella on omat
toimintaohjeet omaishoidon tuelle.



Miksi on tärkeää tunnistaa omaishoitotilanne? 

• Omaishoitotilanne voi kestää monta vuotta.
• On tärkeää osata hakea ajoissa apua.
• Omaishoitajan ”rooli” antaa luvan huolehtia 

myös itsestään.
• Omaishoitotilanteen tunnistaminen voi olla 

vaikeaa:
• keskitytään vain selviämään kriisissä päivä 

kerrallaan tai
• avun tarve kasvaa pikkuhiljaa isommaksi



Oletko omaishoitaja? 

• Autatko läheistäsi arjen toimissa?
• Onko oma vapaa-aikasi vähentynyt?
• Oletko huolissasi läheisestäsi ja itsestäsi?
• Jäävätkö omat toiveesi ja tarpeesi 

huomiotta?
• Onko ystäväpiirisi kaventunut?
• Pitääkö sinun hankkia kotiin joku olemaan 

läheisesi kanssa, kun itse olet poissa?

Kuulostaa omaishoitotilanteelta 



Omaishoidon tukea 
voidaan myöntää, jos:
• Omaishoito on riittävän hyvä ja 

turvallinen hoitomuoto hoidettavalle, 
lisäapuna voi olla myös hyvinvointi-
alueen sosiaali- ja terveyspalveluita .

• Hoidettavan koti on hoitoon sopiva.
• Tuen myöntämisen arvioidaan olevan 

hoidettavan edun mukaista .
• Hyvinvointialueella on siihen riittävästi 

määrärahoja.



Omaishoidon sopimus

• Omaishoitaja voi saada 
hyvinvointialueelta
rahallista omaishoidon tukea ja 
palveluita, jos kriteerit täyttyvät.

• Tukea täytyy hakea ja tehdä siitä 
omaishoitosopimus sosiaalitoimen
kanssa. Omaishoitosopimus on 
toimeksiantosopimus, ei työsopimus!







Omaisneuvo-toiminta

• kohderyhmänä ovat maahanmuuttajataustaiset omaishoitoperheet 

• ilmaista neuvontaa, ohjausta (tarvittaessa tulkin välityksellä) 

• omaishoitoinfoja ja - luentoja 

• vertaisryhmätoimintaa 

• Oma-kummi

• Omaisneuvo-koulutus: yhteisöjen vapaaehtoiset omaishoitoperheiden tueksi

• omaisneuvo.fi sekä erikielisiä painettuja materiaaleja

• somalinkielinen Omaisneuvo-puhelin, ma klo 18-19, p. 041 726 9282



Pääkaupunkiseudun               
omaishoitajat ry 
Ratamestarinkatu 7 B  
00520 Helsinki

Omaisneuvo-toiminta:

Tuulikki Hakala
monikielisen omaistoiminnan 
asiantuntija
p. 046 922 3590
tuulikki.hakala@polli.fi

Farzaneh Hatami Landi
monikielisen omais-
toiminnan kehittäjä
p. 046 920 3675
farzaneh.hatamilandi@polli.fi
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